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Itt egy cikkünket a cenzúra nem engedélyezte 

Nem sikerül a bojkott 
A GyOSz és OMKE tiltakozása — Lers államtitkár vél 

a bojkottellenes akciót 

l:: 

A bojk« tt-mozgalom, aafely Magyarország 
fellen i rányul , igen termé&etesen élénken fog-
la lkoztat ja*^ k e r e s k e d e m és ipari köröket. A 
jelenlegi nátazetkim/ue]yzet folytán a bojkott 
nem v e s z é l y e ^ t e t t a magya r kereskedelem és 
ipar életét, min t ha normális körülmények ál-
lanának fent. Ennek ellenére mindazok az érde-
keltségek, amelyek az ipar és kereskedelem 
jogai t és törekvéseit képviselik, megtesznek 
minden lehetőt, hogy kifejezésre ju t tassák til-
talozásukat ez ellen az erkölcstelen és jogta-
lan határozat ellen, másrészt pedig az ipar és 
kereskedelem szempontjából szükséges intézke-
déseket elősegítsék. 

Az Országos Magyar Kereskedelmi Egyesülés 
vészéről az Egyesülés elnöke Sándor BttL 
s z á g g y illési kcpviselö u nemzetgyűlésen kife-
jezésre ju t t a t t a « " m a g y a r kereskedelem tilta-
kozását a bojkott ellen és hangsúlyozta, hogy" a 
magyar kereskedők tudn i fog ják a kötelességü-
ket és azonosít ják maguka t Magyarország 
igazi érdekeivel az ellenünk indított gazdasági 
h a d j á r a t során. Az igazgatósági ülés, amelyet 
t egnapra hivtak össze, nem foglalkozott hivata-
losan a bojkot t ügyével, hanem a Péter Pál nap-
ján t a r t andó és közgyűlést előkészítő igazgató-
sági ülés fog érdemlegesen állást foglalni, mi-
n tán akkor a vidéki tagok is jelen lesznek. 
A határozatnak tehát országosan demonstrat iv 
jellege lesz. 

A Gyáriparosok Országos Szövetsége ugyan-
csak kedden tar to t t ülést, amelyen megbeszé-
lés t á rgyává tették azokat a teendőket, amelye-
ket a bojkott aktuál issá tett . A GyOSz szintén 
meg fog ja r agadn i az alkalmat, hogy a maga 
ál láspont já t^ki fejezésre jut tassa. 

A bojkottellenes akciót egyébként Lers Vilmos 
báró á l lamt i tkár i r ány í t j a , aki állandó érint-
kezésben Tjfin egyfelől a szakminisztériumokkal, 
másrészt azokkal a tényezőkkel, amelyek a boj-
kott ügyében intézkedésre h iva to t tak és részt, 
vesz ebben a defenzív munkában a külügymi-
nisztérium is. Különösen fontos szerep hárul a 
közélelmezési minisztériumra, amely gondosko-
dik a.iTÓl, hogy a felszabaduló élelmiszereket 
hova i rányí tsák. A kormány egyébként felha-
ta lmazta a kereskedelmi minisztert a r ra , hogy 
ugy a vasutakra , min t a hajózási vál la la tokra 
nézve oly intézkedéseket tehessen, hogy mind-
azon országokba szóló á ruk felvételét és továb-
bí tását beszüntethesse, melyekben a Magyaror-
szág ellen Amsterdamba.! kimondott bojkot t 
érvényesítésével a Magyarországba szóló á ruk 
felvételét és továbbí tását beszüntették. E ren-
delkezés a lap ján a kereskedelmi miniszter már 
intézkedett is a személy- és á ruforgalom korlá-
tozása i r án t és információnk szerint — 
ujabb fontos intézkedések állanak küszöbön, 
hogy a bojkot t teljesen meghiúsí tható legyen. 

Meg kell á l lapí tanunk, hogy azokkal az ipar i 
termékekkel, amelyekre első sokban.Szükségünk 
van, t ehá t szén, benzin, zstr-és-'rFaj, teljesen el 
vagyunk látva, t ehá t ebben a tekintetben kény 
szerhelyzetbe nem kerülhetünk és az aratás 
sikere emiatt veszélyeztetve nem lehet. 

A bojkot t meghiús í tása céljából egyébként a 
közélelmezési miniszter táviratot küldött az 
összes törvényhatóságokhoz és városokhoz. A 
t áv i r a t szószerinti szövegében igy szól: 
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ákarnak fo j tan i bennün-
ket. Az Amerikából vásárolt és más osztrák 
vasu takon ú tban levő Msztszállitmányokat nem 
hozhatjuk be. Készleteink c^ak¿napokra elégsé-
giTáé^Mila|Mjís_. ttetteslúlairtj^rdulj 0)1 

9t{^h¥n^ha"tóiagá*íís-^ís nagy gazdáihoz égi tár-
sadalmi títon is kövessen e], nojgr^IrtMhpgy a 
már feltárt, igénybe rutí NésfLeteff azonnal fe-
szálUttassanak és . a -kpntjré^ensekből még 
hiányzó mennyiség -Hlöhm Tftatanul felajánldas-
sólc. Néhány napi késedelem is reánk katasz-
t rófát , ellenségeinknek diadalt jelent. Gabona-
készlet még elég van az országban s magyar 
ember nem engedheti meg, hogy másik magyar 
embernek Magyarországon ne legyen kenyere." 

Ennek a kör táv i ra tnak a hatása al^t t a tör-
vényhatóságok és városok akcióba léptek, 
hogy érvényt szerezzenek a miniszter hazaf ias ' 
intenciónak. 

Tizenkét év múlva lesz kész 
i, a budapesti mm 

Az állami kés lekedés eredményei — A Nemzetközi Dunabizottság 
tárgyalásai Párisban — Troubridge admirális a magyar érdekekért 

Mit mondanak a kereskedők? 
. __ * i 

Az állami tervek szerint a Jcikötő csak tizenkét 
esztendő múlva lesz készen, ami számokban ki-
fejezve azt jelenti, hogy a tervezgetés félszáza-
dos jubileumán is tul leszünk már akkor. Par i s -
ban most ül együt t a Nemzetközi Dunabizott-
ság, amelyen Magyarországot Miklós Ödön volt 
á l lamt i tkár képviseli Elképzelhető-e ma, mit 
jelentene, ha Miklós Ödön legalább a r ré l te-
hetne jelentést, hogy a budapest i kereskedelmi 
kikötő építése a legteljesebb gőzzel folyik és 
igen rövidesen abban a helyzetben leszünk, 
hogy azt a nemzetközi hajózási forgalomnak 
megnyi thassuk. Mert nem szabad elfelejteni, 
hogy a Dunabizottság, illetve annak titkársá-
gának székhely-kérdése tulajdonképen a kikötő 
kérdése. Bécsben az osztrákok, Pozsonyban a 
csehek elkeseredett erővel dolgoznak a maguk 
kikötőjének felépítésén és közben most Pár is-
ban Mayrhausen konzul, illetve Amrichek t a n á r 
u t j á n mindent elkövetnek, hogy a vezért i tkár-
ság székhelyét, amelyet m á r nekünk Ígértek, 
maguknak biztosítsák. Milyen fölösleges leniie 
akkor minden érv, ha azt mondhatnánk, hogy 
kész a kikötő. Sajnos, Troubridge admirál is jó-
indula tán kivül, aki szintén résztvesz a Duna-
bizottság ülésén, nem sok pozit ívumot tudunk 
harcba küldeni. 

— Troubr idge azonban el tud mondani egyet-
mást, mer t ő látta, személyesen megtekintette, 
rendkívül i érdeklődéssel szemlélte azokat a 
munkála tokat , amelyeket a főyáros végez Fock 
Ede tanácsnok kiváló vezetésével a kamara-
zsilipnél, az úgynevezett soroksári dunaágban, 
ahol most épitik a pa r t f a l aka t és pedig spe-
ciális technikus munkával . Ennek a pa r t f a lnak 
a f u n d a m e n t u m á t ha ta lmas szekrények alak-
jában a szárazföldön« épitik meg és azután a 

A budapest i kereskedelmi és ipar i kikötő 
- ha m/C készeni lenne — mérhetet len kin-

íentene a mi számunkra. Ma, amikor 
Farország közlekedési u t j a i é r t a ver-

sengő nyugat i hatalmasságok minden áldo-
zatot ha j landók meghozni, akkor egy jól 
felszerelt, modern kikötő, amely Budapes-

' ten, a Duna folyásának természetes közép-
pon t j án van, a legnagyobb érték számba me-
hetne. Er rő l a kérdésről A Pénzvilág mun-
ka tá r sának alkalma volt a budapest i keres-
kedelmi kikötő építési ügyének egész kom-
plexumával ismerős szakemberrel be-
szélnie, aki a következő értékes felvilágosí-
tásokat volt szives adni: 

— A budapest i kereskedelmi és ipar i kikötő 
terve kerek negyven esztendeig' peaészesedett 
a különböző hivatal i fiókokban és h iába szor-
galmazták annak megvalósí tását olyan lelkes 
férfiak, mint Kvassay Jenő, Gonda. Béla ós 
mindenekfölöt t Hoszpotzky Alajos. Az egyik 
minisztérium mindig gáncsot vetet t a másik-
nak. Igazi lendületet a dolognak az adott , ami-
kor a mi hivatalos köreink is lá tni kezdték, 
hogy Németország a dunai u t a t a háború 
u tán i gazdasági kérdések legfontosabb megol-
dási eszközének tekinti . Bleyer József regens-
burgi polgármester Budapest fővárost eszmél-
tette a nagy kérdésre, a budapest i Dupa-konfe-
reneián véghezvit t Weisskirchner-féle puccs 
u tán pedig az ál lam is gondolkozóba esett, hogy 
há tha van mégis jelentősége a dunai központ-
nak és ha mi lennénk ez a dunai központ, akkor 
a kikötőre is szükségünk van. 

— Az ál lami munka mégis immel-ámmal 
indult, ugy hogy ma is esak szükségmunkákat 
végeznek az összekötő vasút i hid alatt , a 
kamara-zsil iptől a gubacsi gát ig el ter jedő terü-
leten, ahol a kikötőnek kell ma jdan felépülni. 
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viz tetején rendeltetési helyére úszta t ják, ahol 
a viz a lá sül vesztik. Troubr idge admirá l i s eze-
ket a munkála tokat rendkívül i érdeklődéssel 
szemlélte és most Par i sban mindenesetre igen 
jelentékeny tanunk lesz a dunai hajózás terén 
elfoglalandó pozíciónk érdekében. 

— Budapesten is folyik azonban a munka, 
ha máshol nem is va lami nagy elánnal, de a 
bizottságokban mindenesetre igen komolyan. 
J u n i u s hó 18-án is volt fontos ülése annak a 
kikötőépitő-bizottságnak, amely a minisztériu-
mok és a főváros képviselőiből tevődött össze 
és amelynek Kajlinger Mihály az elnöke. El-
ju to t tunk különben odáig, hogy most már be-
vonták a tárgyalásokba az ipari és kereskedelmi 
szakköröket is. Meg kell tudnii l l ik végre állapí-
tani , hogy milyen fo rga lmat lehet ma jd v á r n i a 
kikötőben, hogy ki lehessen kalkulálni , az egyes 
kereskedelmi szakmák számára milyen rak tá ra -
r aka t kell építeni és az ipartelepeknek milyen 
területeket kell rezerválni. Évekkel ezelőtt elké-
szültek már az idevonatkozó tervek. Akkor 
tízmillió tonna forgalmat vártunk. De mire 

lehet ma, az ország mai megcsonkított állapo-
tában számí tan i ! Mi válik valósággá a tíz-
millió tonnából, amikor sem a jövőbe nem lát-
hatuiuk, sem külpolit ikai orientációink nincs 
a r r a vonatkozólag, hogy mely országokkal, 
mely szomszédos államokkal leszünk ma jd ba-
rá tságos viszonyban és mely irányból várhat-
juk a komoly, állandó és szilárd kereskedelmi 
összeköttetést? A kereskedelmi és ipar i szak-
körökkel való tárgyalások során külön foglal-
koztak a gabona, a liszt, a szén, a vas és az érc, 
a kavics és a homok, a kő és az építőanyag, a fa, 
a da rabá ru és nyersanyag, a t r ágya és vegy-
szerek, az élelmiszerek és a petróleum rak tá ra i 
számára szükséges területk kijelölésével. Ezek-
nek az ankéteknek eredményeként á l lapí t ják 
meg azután, hogy hogyan helyezzék cl az egyes 
medencéket és hogy azokat zsilipeléssel, vagy 
anélkiil épitsék-e? A kereskedelmi köröknek az 
a helyes véleményük, hogy a terveket elaszti-
kusan kell megcsinálni, Az elv: ra jzol juk meg 
a tervet nagyban, épitsünk kicsiben és hagy-
junk lehetőséget a fejlesztésre. 

örömére, mihamarabb rövid uton eltávo-
lítja azt a néhány embert, akinek üzleti 
tevékenysége vagy tisztessége ellen kifo-
gás merült fel. A tanácsnak ezt az éber 
őrködését a kereskedelmi tisztesség' foly-
tonos szemmel tartására, bizonyára meg-
elégedéssel fogja tudomásul venni az 
egész ország közgazdasága. Hisz a tőzsde 
ugyanazt a szerepet játsza a közgazda-
ságiban, amelyet — a szív a testben. Csak 
egészséges szívvel lehet, egészséges test-
ről beszélni . Ugy gondolom tehát, hogy a 
tőzsde purifikáló lépésének okvetlenül 
meglesz a nevelő hatása a kereskedelmi 
tevékenység többi ágaira is és meg va-
gyok győződve, hogy a tőzsde példáján 
fölbuzdulva egész kereskedelmi életünk 
sietni fog magából kivetni a háború zűr-
zavarában netalán betolakodott, odri nem 
való kártékony elemeket. 
Búig Gyula tőzsdetanácsosnak ez a jóslata 

al ighanem már a közel jövőben beteljesedik, 
amennyiben értesülésünk szerint a tőzsde ta-
nácsa már legutóbbi plenáris ülésén foglalko-
zott a revízió kérdésével és az alkalmazott je-
gyeknek minden év végén való au tomat ikus 
megszüntetésével. Végleges határozatot nem 
hoztak ugyan ezen az ülésen, a kérdés azonban 
most már nem fog lekerülni a napirendről, 
mert, mint a lapunk hasábja in megjelent nyi-
latkozatok is igazolják, a tőzsdetanács legki 
valóbb tagjai is pártfogolják indítványunkat. 
A tőzsdetanács ál lásfoglalása tehát nem lehet 
kétséges, s igy bizonyára nem tévedünk, ami-
kor ki je lent jük, hogy ha akciónkat siker fogja 
koronázni és a tőzsde széles a rányokban in-
d í t j a meg a pur i f ikáeiós mozgalmat, ez a ke-
reskedelmi élet többi ágaiban is mielőbb érez-
tetni fog ja üdvös hatását , — mert nagyon he-
lyesen mondotta Bing tanácsos — a tőzsde pél 
dáját a kereskedelmi élet többi ágaiban is ipar-
kodni fognak követni . . . Tlúcz Géza. 
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Az értéktőzsde 
az elmúlt hé ten / í s .szinte minimál is forgalom 
mellett l anyhg iirányzatu volt. A belső poli t ikai 
helyzet ingadozásához c s a t k k o z o t t e g y - ^ i i í s ő 
ok is, aiuély a börze hangnlaj^ t -^edvezőt lenül 
befolyásolja: ez a szomby^rf íe jszaka Bécs felől 
életbeléptetett b o j l ^ l T a t á r o z a t . Noha a táviró-
f o r g a h j m J i j a ^ z í á v i a és Csehország felől to-
v á b b r a í s ' t e r f n m a r a d t , a Bécs felől megszokott 
és rendszeresített hírszolgál tatásnak oly fon-
tossága van a budapesti tőzsdére, hogy ennek 
szünetelése a mi börzénken természetszerűen 
érezteti hatását . Különben is a tőzsde oly íinoni 
szerve, amely minden zavaró momentumra élén-
kebben reagál, m in t a közgazdasági élet bár-
mely szerve. Azt lehetett hinni, hogy a normá-
lis hírszolgálat zavara i úgynevezett „vad hírek-
nek" fognak helyet adni a tőzsdén, különösen a 
valutapiacon, de a spekuláció, ugy látszik, át-
érzi az idők komolyságát és ilyen módon nem 
manövrirozot t . Edd ig legalább „a jólértesül-
tok" nem kísérleteztek és igy a tőzsde az általá-
nos hangula t ha tása alat t maradt . 

Hétfőn l anyhán indult az üzlet, de az irány-
zat csakhamar megerősödött, sőt meg is élén-
kült, A börze — mondták — nem fog ja fel t ra-
gikusan a bojkottot és ez jó jel. Az üzleti for-
galom központ jában a Magyar Hitel és a 
Hazai Bank részvénye állott. Az előbbi tőke-
emelés és más nagyobb tranzakciók hírére, a 
Hazai Bank szintén azért, mert ismert té lett, 
liogy másnap nyi lvánosságra hozza alaptöké-
jének 100 millióra való felemelését. A szolidan 
vezetett, konzervatív intézetnek ez a nagy-
a r ányú t ranzakció ja felvillanyozta a tőzsdét 
és az embereket, bizakodóvá tette. A Magyar 
Hitelben pedig a tőzsde leglázasabb n a p j a i r a 
emlékeztető nagy üzlet volt, emelkedő árfolya-
mok mellett. Ez kihatott a piac többi részére is 
és különösen a zárlatot megszilárdította. Be-
ava to t tak vásár lása 150 koronával jav í to t ta 
meg a Rima á r fo lyamát . 

Bing Gyula tőzsdetanácsos 
a börzetagság revíziójáról és a próbaidőről 

A gabonakereskedelme 
kodóktól -f— A tőzsd« 

4s meg kell óvni a betola-
iásfoglaiása példaadó lesz 

/ / 
A múl t héten jelent njfcg a termésrendelet, 

amely többi között mzt a fon tos intézkedést tar-
ta lmazta , hogy az 1920. éjvi termősX árpa, zab, 
köles, tatárka, tengeri éfc hiivehjvs a helföidi 
fo rga lomban szabadon aaWgh^rt és vásárolható 
és hogy az 1920. évi termésből származó búzát, 
rozsot és kétszerest is e ladha t ja a termelő a bel-
földi forgalomban, ha a rá kivetett gabona-
mennyiséget már előzetesen beszolgáltatta. 
illetve az ezzel kapcsolatos rendelkezéseket be-
t a r t j a . A rendelet a r r a -vonatkozóan is tar tal-
maz utasí tásokat , hogy a kenyérmagvaknak, 
továbbá a szabad forgalom t á rgyá t képező 
többi terményféléknek a vasúton, ha jón stb. 
való szállítása ugy a belföldi, min t az ország 
h a t á r á n túl i forga lombau továbbra is szállítási 
igazolványhoz van kötve, mindazonáltal a ter-
mésrendelet élénken foglalkoztat ta a héten azo-
ka t a kereskedőket, akikneK a háború előtt a 
gabona forga lomba hozatala volt a hivatásuk, 
m e r t az árpa, zab, köles, tengeri és hüvelyes 
forgalom fölszabadításával a központosítás 
rendszere után végre ismét nktiv szerep vár a 
gabonakereskedelemre. A gabonakereskedők a 
legutóbbi napokban m á r értekezletet is tartot-
t ak , hogy s a j á t hatáskörükben megvitassák, 
milyen intézkedések szükségesek a forgalom 
zavar ta lan lebonyolítása érdekében és hogy e 
cél elérésére miféle javas la t ta l léphetnek az in-
tézőkörök elé. Teljesen é r t jük i lyenformán, 
hogy most már nemcsak az értéktőzsde közön-
sége, hanem a tőzsdének ama ha ta lmas cso-
p o r t j a is, amely a háború előtt a gabonatőzs-
dén bonyolí tot ta le kereskedelmi ügyleteit, sür-
gősen óha j t j a , hogy a tőzsde t a g j a i t mielőbb 
r o s t á l j a meg a tanács, mert hiszen nagyon való-
színű, hogy a különféle mezőgazdasági termény 
forgalmának felszabadulásával fokozott mér-
tékben fognak igyekezni a tőzsdére olyanok is, 
akiket az érték- és valutaüzlet eddig nem csábí-
tott a tőzsdére. A termésrendelet u tán tehát a 
t ag ros t á l á s ra vonatkozó követelés megvalósítá-
sát még aktuál isabbnak ta lá l já^ , mint az előző 
héten, és igy különösen fontosnak t a r t j u k azt a 
nyi la tkozatot , amelyet a héten tet t munka tá r -
sunk előtt a tőzsdetanácsnak egyik közismert, 
lelkes t ag ja , Bing Gyula tőzsdetanácsos. 

— Kezdeményezésüket a "tőzsdetagság 
megszigorítására, illetőleg revidiálására 
— mondotta Bing tanácsos — igaz ro-
konszenvvel fogadom. Azon a vélemé-
nyen vagyok ugyanis, hogy a tőzsdei tag-

ság tekintetében nem lehet elég szigorú 
mértékkel mérnünk, mert ha olyas valaki 
nyit, mondjuk, borkereskedóst, akinek 
erről az -üzletágról fogalma nincs, a leg-
rosszabb esetben is csak ő maga fog 
tönkremenni, megkárosítván egy pár 
könnyelmű hitelezőjét. A tőzsdén ellen-
ben, ha olyanok is akadnak a tagok kö-
zött, akik a tőzsdei üzletet illetőleg sem a 
kellő tapasztalatiul, -m-iii ~n te 
gycímezettséggel nem rendelkeznek, ez a 
körülmény olyan romboló összeomlás 
osirája lehet, amelyet, nemcsak az egész 
tőzsde érezne meg, hanem egész közgaz-
dasági életünk is megsinylene. Aki ismeri 
azt a körültekintő óvatosságot, amellyel a 
tagfelvételeket intéző bizottságok eljár-
nak, semmi esetre sem e bizottságokban 
fogjak okát keresni annak, ha a tagok 
között olyanok is találkoznak, akik — nem 
ütik meg a mértéket. Nem e bizottságok 
óvatossághiánya az oka. tudniillik ennek, 
hanem az, hogy sokan, akik a közgazda-
sági élet más terén talán megálltak a he-
lyüket, nem birnak annyi önfegyelmezett-
séggel, hogy a tőzsdén is megfeleljenek. 
Ez a körülmény azonban csak később, a 
felvétel után tűnhetik ki. Gondoskodni 
kell ilyenformán arról, hogy a tőzsde-
tanács us ilyen tagol a tőzsdéről minden 
hosszadalmas eljárás mellőzésével eltóivo-
lithassa, egyszóval, hogy az u j tagok lis-
tája revidiáltassék. 

— Ami pedig a jövőt illeti, helyes 
eszme az, hogy az u j tag csak bizonyos 
próbaidő elteltével léphessen tagsági jo-
gaiba. Ez a kérdés annál aktuálisabb, , 
mert a kereskedelmi élet lassanként fel-
szabadul háborús bilincseiül s igy meg-
történhetik, hogy a most meginduló sza-
bad gabonakereskedelemre is olyanok 
fogják rávetni magukat, akik erre nem 
jogosultak és tevékenységükkel az egész 
kereskedelem kárára lehetnek. Megjegy-
zem azonban, hogy az alkalmazottak kö-
zül is könyörtelenül eltávolítandó az, aki 
nem a. tőzsdére való. Ezt maguk a tisztes-
séges alkalmazottak is kívánják. Tgen 
megfelelő módja lesz az ellenőrzésnek, ha 
az alkalmazott jegyek csupán egy évre 
fognak szólni és minden évben megújít-
ják. 

— A tőzsdetanács ezt az ujitást legkö-
zelebb jmár életbe is lépteti, A tagság re-
videálásával is komolyan foglalkozik és 

•remélhető, hogy a tőzsde túlnyomó több-
ségben levő tisztességes elemeinek nagv 
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Kedden a Magyar Hitel liausse-mozgalma to-
vább t-árt-ott ée igen nagy üzlet mellett 1700 ko-
ronáig emelkedett. Ismét élénken keresték a 
Hazai Bank részvényeit is. A zárlat felé azon-
ban általános gyöngülés állott be, amely egyes 
értékekben nagy méreteket öltött. A Magyar 
Hitel 1672-ig gyöngült és bár a helyi piacon 
kt vés kötés volt, az árak itt is lemorzsolódtak. 
Gyenge volt a valutapiac is, itt is minden ér-
ték árfolyamveszteséget szenvedett, kivéve az 
aranyat , amely* megőrizte szilárdságát. 

konkrét alakot ölt. UMmann 
da pestre való visszaérkezés« 
igazgatósága foglalkozni 

A Hitelbank tőkeemelése. Amiről A Pénz-
világ ismételten hir t adott, a Magyar Általános 
Hitelbank alap tőkeemelési terve legközelebb 
konkrét alakot ölt. UJtmann Adolf bárÓDak Be-

érkezése után a Hitelbank 
fog a tőkeszapori-

t ás ra vonatkozóan előkészített programrngJ-'es 
valószínűen a bank alaptőkéjének lOOjriíUióval 
leendő felemelése mellett- fog döpttmi. A Ma-
gyar Hitel részvényekben a .börzén mutatkozó 
bausse már1 ennek a tprrfzakeiónak előjele. 
Könnyű megjósolni, JWÍgy a Hitelbankot a 
tőkeszaporifás teréj^Követli fogja a Pesti Ma-
gyar Kerekeg&ikfni Bank. Végül megemlítjük, 
hogy a két nagybank szoros kooperációjáról, 
pláne fúziójáról az utóbbi időben elterjedt hí-
rek nem bizonyultak igazaknak. Állítólag annyi 
történt, hogy bizonyos üzleti magatartásokra, 
különösen a külföldi tőkének részvételére vo-
natkozóan a Hitelbank és a Kereskedelmi Bank 
közös elvekben állapodott meg. ami minden-
esetre bizonyos irányú együttműködést fel-
tételez. 

Jelűnek Morton valuta csalása nagy hullámo-
kat vert fel a közgazdasági körökben is. Meg-
elégedéssel konstatálták, hogy ugy a bankélet-
nek, mint a tőzsdének komoly elemei az ame-
rikai stilusu bűnügytől távol állanak. Egyéb-
ként az egész szélhámosság karaktere olyan, 
h o g y tájékozott pénzüg-yi emberek annak nem 
is ju that tak a közelébe. Csak a leglaikusabb 
laikusokat lehetett hitegetni olyan „spannnng"-
gal, amilyennek ígéretével Jellinek Morton ós 
ügynökei befonták áldozataikat. Az egész ügy 
különben még meglehetősen homályos, örven-
detes csak annyi, hogy nincs félmilliárdos kár-
ról sző, legfeljebb 80—100 millió koronát bíztak 
a hiszékenyek Mort-onra, a többi a reményke-
dők lázálmában kalkulált „haszon" volt. Az 
afférral kapcsolatban a Magyar Unió Bank rt, 
igazgatósága a következő nyilatkozat közlését 
kéri: 

Minden ellenkező híreszteléssel szemben a 
Magyar Unió Bank rt. a leghatározottabban 
kijelenti, hogy Jellinek Morton üzleteiben ér-
dekelve egyáltalán nincsen és a terjesztők el-
len bűnvádi eljárást indit. Valótlan az is, hogy 
bárki az intézethez fordult volna a Jellinek 
vagy Létay Gusztáv által adott kötlevelek alap-
ján kielégítésért, mert — amint az utóbbi na-
pokban a híresztelések tudomásra ju tása után 
lefolytatott intern vizsgálat megállapította, — 
Létay igazgató, aki egyébként szabadságon 
van, saját személyében az intézet tudtán kivül 
vett részt Jellinek üzleteiben és ezekben a bank 
levél papirosát sohasem használta és a bank 
nevében soha senkivel sem tárgyalt 

Angol papír jön. Információnk szerint a pa-
pirkérdés megoldása tekintetében pozitív lépé-
sek történtek a kormány részéről, amelyek 
folytán remény van a r ra hogy a közeljövőben 
a napi és szaksajtó szükséglete intézményesen 
biztosítva lesz. A kormány ugyanis egy angol 
csoporttal kötött megállapodást, amely a Ma-
gyarország állal igényelt papirkontingenst 
rendszeresen biztosítani fogja. Az első szállít-
mány már útban van az ország felé. 

A nagy bőrgyárak szindikátust alapítottak. 
Információnk szerint a bárom legnagyobb ma-
gyar bőrgyár, a Wolfner-, Mautner- és Mach-
lup-gyárak szindikátust alakifottak avégből, 
hogy a nyersanyagbeszerzést és a készáru-
értékesitést egységesen intézzék. A szindikátus 
megállapodásai már életbe leptek. 

Karátson Antal —a Magyar-Olasz-Bank igaa-
gatója, Információnk szerint a Magyar-Olasz 
Bank igazgatósága kinevezte igazgatónak Ka-
rátson Antal volt pénzügyminiszteri osztályta-
nácsost, aki a közel múltban lemondott hivatali 
állásáról. 

A Foncière u j igazgatója. Értesülésünk sze-
rint Janovitz Jacques, a Hungária Biztosító 
Társaság aligazgatója, kilépett a biztosító kö-
telékéből és a Foncière igazgatója lett. Munka-
körét a Hungáriánál Kun Károly cégvezető 
vette át. 

Bankigazgatók Párisban. Amint értesülünk, 
báró Madarassy-Beck Gyula, a Jelzáloghitel-
bank elnöke Parisba utazott, hogy a bank fran-
cia érdekeltjeivel tárgyalásokat folytasson. Ezek 
a tárgyalások már fíeck báró legutóbbi párisi 
tartózkodása alkalmával megindultak és akkor 
már Ígéretet kapott, hogy a békekötés után 
érdemleges döntést fognak hozni a bank ügyei-
nek rerfűezése szempontjából. Párisba utazott 

fupera Ferenc dr., a Földhitelbank vezérigaz-
gatója is, hogy a banknak a megszállott terü-
leteken levő érdekeltségének sorsát biztosítsa. 

A Pénzintézeti Központ hatáskörét kiter-
jesztik. Annakidején hirt adtunk arról, hogy 
a Pénzintézeti Központ hatáskörének kiterjesz-
tése felől törvényjavaslat van előkészítés alatt. 
Információnk szerint a törvényjavaslatot a 
közeljövőben beterjesztik a nemzetgyűlés elé. 
A revíziós gyakorlat ezentúl ki fog ter jedni 
minden pénzintézetre, azonkívül az összes oly 
intézményekre, melyek idegen pénzek kezelé-
sével foglalkoznak. Aíég nem bizonyos, bogv kö-
teles lesz-e minden intézet magát a revíziónak 
alávetni, de a törvényjavaslat gondoskodik, 
hogy egyik pénzintézet se vonhassa ki magát. 
Azok az intézetek, amelyek nem vetik magukat 
alá a revíziónak, az állammal semmiféle pénz-
ügyi vonatkozásban, nem lehetnek. 

Márkus Jenő — egy szappangyár élén. A kö-
zel múltban a Lyon Szappan- és Vegyészeti 
Gyár két millió korona alaptőkével részvény-
társasággá alakult át. Információnk szerint a 

_i'. . t igazgatósági «luöke. dr,. Márkus Jenő,, g 
Magyar Bank volt igazgatója lett. 

Az Angol-Magyar Bank argentiniai eserző-
anyaga. Mint értesülünk, a közel múltban 1500 
mm. eserzőanyagpótló érkezett Argentínából. 
Ezt a szállítmányt, amelyet több más fog kö-
vetni, az Angol-Magyar Bank összeköttetései 
révén sikerült a hazai piac részére biztosítani. 

U j papirok a tőzsdén. A tőzsdetanács legutóbb 
ta r to t t ülésén elrendelte a Tokaj i Bortermelők 
rt., a Malomsoky József Asztalpsárugyár rt. és 
az Egyesült Fa és Ipar rt. részvényeinek tőzs-
dei lajstromozását és jegyzését. 

Az u j Fabank megalakulása előtt. Közgazda-
sági körökben élénk érdeklődést kelt az u j Fa-
bank megalakulásának terve. A Pénzvilág már 
a Magyar Fakereskedők Hitelintézetének elpa-
rcntálása alkalmából hirt adott arról a mozga-
lomról, hogy az egykori Fabank körül csopor-
tosult érdekeltség és a volt főtisztviselők egy 
része u j Fabank alapításának gondolatával 
foglalkozik. Néhány heti előkészület után a 
terv konkrét alakot öltött és a helyzet ma az, 
hogy legkésőbb két héten belül az u j Fabank 
megalakul és elkezdi működését. Az u j pénzin-
tézet tőkeérdekeltsége tekintélyes fakereské-
dőkből, a báró Groedel-házból és a dr. Jusztusz 
Zsigmond körül csoportosult tőkeerős résztve-
vőkből rekrutálódik. Bár az alakulás részletei 
még a megbeszélések stádiumában vannak, be-
avatot t forrásból máris közölhetünk arinyit, 
hogy az u j intézet alaptőkéje 60 millió korona 
lesz, elnöke, esetleg alelnöke dr. Hilb Jenő, a 
vezetésben részt fog venni Sonnenfeld Lajos, az 
Országos Fatermelő rt. alelnök-vezérigazgatója 
is. Hartenstein Jenőnek, a Hazai Fatermelő rt. 
vezérigazgatójának részvétele, még bizonytalan. 
A régi Fabank igazgatóságának tagja i közül 
az u.i intézet igazgatóságában bizonyosan he-
lyet kap Spitz Márk, -Lord Adolf, dr. Glasner 
Samu, ezeken kivül jelentékeny szerepük lesz a 
dr. Jusztusz-csoport által delegált igazgatósági 
tagoknak is. Az eddigiek szerint ügyvezető 
igazgatók lesznek: Kemény Sándor, Ehrenfeld 
Mór, Krahl Gyula és Baver Jenő, de ez a név-
sor még esetleg bővülni fog. A kérdések egyik 
legnehezebbje, a helyiség problémája is kedvező 
megoldás e lőt t j í l l . Ugy értesülünk, hogy az u j 
intézet cime Fabank Részvénytársaság lesz. 

Ingyen részvények. A Felsőmagyarországi 
Bánya • és Kohó rt,, amely már ismételten meg-
örvendeztette részvényeseit ingyen-részvények-
kel, legközelebb ismét a tartalékok egy részének 
felhasználásával szaporít ja alaptőkéjét. Ez any-
nyit jelent, hogy az u j részvényeket ismét in-
gyen bocsájt ják a régi részvényesek rendel-
kezésére. * 

A zernesti gyár román érdekeltsége. 
A Brassói Cellulose rt, budapesti igazgatósága 
tárgyalásokat folytat az iránt, hogy zernesti 
gyárában helyet adjon romániai tókeérdekelt-
ségnek. Ebből a célból egyik bukaresti nagy-
bank igazgatója Budapesten időzött, ahol a 
részvétel módjára elvben megegyeztek. A ta-
nácskozásokról informálva van a magyar kor-
mány is, amely a kapott garanciák alapján a 
tranzakció elvéhez hozzájárult, A kiinduló pont 
az, hogy a részvények többsége és a vezetés 
súlya továbbra is magyar kézben maradjon. 

Olcsóbb lett a bőr. Az utóbbi időben általá-
nosan zuhan a bőr ára. Németországban a 
májusi árakhoz arányítva 50-—60"/<i-os esés kö-
vetkezett be. Cseh-SzlovákiábaEi újból meg-
állapították a nyersbőr átvételi árát, amelyek 
40%-kal olcsóbbak, mint a mult héten voltak. 
Amerikában, Angliában és Franciaországban 
is 20—30%-os olcsóbbodás mutatkozik a májusi 
árakhoz arányítva. Nálunk egyelőre még stag-
nálnak az árak. 

A kisiparosok az olcsó gabonáért. Az Iparo-
sok Szövetsége, értesülésünk szerint, miután 
tagja i nincsenek abban a helyzetben, hogy 
gabonaszükségleteiket bármi áron beszerezhes-
sék, azzal a kéréssel fordullak a kormányhoz, 
hogy a kisiparosokat is a hivatalnokokkal és 
munkásokkal egyforma elbánásban részesítse. 

A gyainölcsker«5skedők a kiviteli monopóliu-
mok ellen. A Friss-' és Déligyümölcs-, Konzerv-
áru- és F őzslékna g y kereskedők Országos Egye-
sülete csütörtökön tar to t ta évi közgyűlését 
Hajduska A alelnök vezetése mellett, aki 
elnöki megnyitójában reámutatott a r ra a ka-
tasztrófára, mely a magyar zöldség-, gyümölcs 
és konzervkereskedelmet az ország megcsonkí-
tásával, fontos termelési és fogyasztói területek' 
elvesztésével érte. Dr. Koi'alóczy Rezső t i tkár 
előterjesztette jelentését az egyesület tevékeny-
ségéről, mely a legális keresekdelem szabad 
nm^mAjml^ n linden téren való biztosítására 
i r ányu l t . A s z a n i a d a s o k e i f o g a d a s a é s a z a l ap-
szabályok módosítása után Lenz Ferencet tb. 
elnökké, Lun Károly ker. tanácsost ügyvezető 
elnökké választották. 

Állást foglalt a közgyűlés Budapest tranzi ló-
kereskedelme érdekében ama tervekkel szemben, 
melyek a Budapestre hozott áruk "továbbszállítását 
kívánják eltiltani. Kívánták, hogy a hatósági zöldség 
üzem egyenlő feltételek melett vegyen részt a fővá-
ros ellátásában. Károsnak tartja a közgyűlés a mai 
bő termés mellett egyes városk helyi hatóságok erő-
szakos s a közellátást veszélyeztető ármaximálásait. 
Kérik, hogy a kiviteli illeték méltányos esetekben, 
ha a kivitel nem volt lebonyolítható, visszafizettessék. 
Tiltakozott a közgyűlés a tervezett állami burgonya-
kiviteli monopólium étlen s kívánja, hogy az export-
ban . a legális kereskedelem is résztvehessen. Végül 
feleslegesnek tartja a közélelmezési miniszter álta! 
tervezett állami zöldség-, gyümölcs- és burgonya 
kiviteli hivatal felállítását, mely zöldségközpontszerii 
intézmény az export monopolizálasára vezethet. 
Amennyiben azonban a hivatal mégis felállíttatnék, 
ugy á legális kereskedelem részére megfelelő garan-
ciák nyújtandók arra nézve, hogy az állani a kivitelt 
ne monopolizálja, hogy az export lebonyolításánál 
a versenyfeltételek egyenlőek legyenek s egyes ma-
gánérdekeltségek semmiféle különleges kiviteli pri-
vilégiumot no kapjanak. 

9 

3 0 . 0 0 0 l a k o s s a l b i r ó n a g y -
a l f ö l d i m e z ő v á r o s b a n , ahol 
polg. isk. is van — fővárosi intézet 
által affiliált pénzintézethez egy 
a bank és takarékpénztári ügy-
vitelben teljes jártassággal biró 

0G9UEZETŐ - IGAZGATÓ 
kerestetik. Fizetési igényt feltün-
tető kérvények a lap kiadóhiva-
talához „ N a g y m a g y a r a i f o l d " 
: : jelige alatt küldendők. : : 
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Hajózható lesz a Tisza és a Maros. A keres-
kedelmi miniszter altként intézkedett, hogy 
a m a g y a r Tiszán m á r most hétfőtől kezdve meg-
indul jon a hajózás, miu tán azokat az aknákat , 
amelyeket a románok fektet tek le, má r felszed-
ték. Értesülésünk szerint a hajózás megindulá-
sának nap ja kitolódott, n i iután a miniszter 
értesítése, hogy a Tisza m á r aknamentes, a 
MFTR-hez nem érkezett meg. A tiszai l iajóut 
szabaddá tételével egyidejűen tanulmányozás 
t á rgyává tétetet t a Maros hajózhatóvá tételének 
kérdése is.*" 

K R Ó N I K A 
P É N Z Ü G Y 

A Hazai Bank R.-T. igazgatósági ülésj^ŐIhatározta, 
hogy a julius l y e egybehívandó reníKivüli közgyű-
lésen a mostajii 64 millió koron« alaptőkének 100 
mitli&ra leendő felemelését ]Wja indítványozni. A 
tőkeemelés szükségességét ariíank konszernjéhez tar-
tozó jelontékfeny iparvállalatok várható nagy tőke-
szükséglete, valamiuí^különböző előkészítés alatt álló 
tranzakciók eleggé megokolják. Mint értesülünk, 
minden két régi részvény egy uj részvény átvételére 
fog jogositani. 

Az Angol-Magyar Bank Részvénytársaság igaz-
gatósága legutóbb tartott ülésében kinevezte ügyvivő-
igazgatókká: Kálmán Henrik és dr. Urbanovich 
Gedeon Zoltán igazgatókat, továbbá Fischer Ernőt, 
a bécsi fiók igazgatóját, utóbbit jelenlegi ügyköré-
nek változatlan fentartása mellett; • igazgatókká: 
Démán Ármin; Faragó Ármin, Magyar Pál, Pláner 
Nándor és Roth Tivadar aligazgatókat; főügyésszé: 
dr. Láng Lajos intézeti ügyészt; aligazgató-főtitkárrá: 
Fényes Artúr cégvezető-főtitkárt; aligazgatókká: 
Ábrányi Gyula, Déri Vilmos, Sidicers Lipót és 
Tambner Vilmos cégvezetőket, továbbá Heltai Bélát, 
a Pénzintézeti Központ eddigi cégvezetőjét; cégveze-
tőkké: Lantos Ernő intézőt, továbbá dr. Radó Gyula 
és dr. Márkus Andor titkárokat, végül Baráti Jenő, 
Dömötör Miklós, Forgó Ármin, Földiák György, 
Hajdú Lajos, Hajdú Sándor, Garai István, Kálmán 
Sándor, Katona Nándorja Kozma Dezső, Kukányi 
Ernő, László Mór, Monostori Dezső, Radó Pál, Szegő 
Imre, Szenes Rezső, Vas Artúr, Gerö Béla és Vértes 
Károly főtisztviselőket; helyettes titkárokká: 
dr. Farkas Györgyi Pártos Zsigmond és Simontsits 
Béla titkársági tisztviselőket. 

A Hungária Bank rt. gróf Sztáray Sándor v. b. t. t. 
elnöklése alatt tartott közgyűlésén elhatározta, hogy 
az 1918. és 1919. üzletévek 3,667.080 koronát tevő nye-
reségéből a 7. és 8. számú szelvényeit összesen 48 K-
val váltja be és 700.000 K-t tartalékalapba helyez, 
továbbá, hogy alaptőkéjét 20 millió K-ról 25.000 drb 
400 K névértékű részvény kibocsátása utján 30 millió 
K-ra emeli fel. Az uj részvényeket 520 K-s árfolya-
mon részvényesemele ajánlja fel; minden két régi 
egy uj részvény átvételére jogosít. A bank igazgató-
ságába Balázs Béla, Treer János, Jekelfalussy Zoltán, 
a felügyelő bizottságba dr. Bellus Jenő, dr. Moldo-
ványi Gyula, Ullrich Ágoston uj tagokként beválasz-
tattak. 

A Gazdák Biztosító Szövetkezete Miklós Ödön v. b. 
t. t. igazgatósági tag elnöklete alatt tartotta meg évi 
rendes közgyűlését. Előzőleg az alapítók alapszabály-
szerű gyűlése ülésezett. Ugy az alapitók, mint a köz-
gyűlés tagjai elismeréssel és megelégedéssel vették 
tudomásul Láng József vezérigazgató által előter-
jesztett igazgatósági jelentést, amely az intézet ör-
vendetes fejlődéséről számol be és ngy az igazgató-
ságnak, mint a felügyelőbizottságnak a felmentvényt 
megadták. # 

Wiener Kommerzialbank. Bécsből jelenük: A Wie-
ner Kommerzialbank IV. évi rendes közgyűlése tudo-
másul vette az igazgatóság 1919. évi jelentését és el-
határozta, hogy a 6,050.419.58 koronára rugó tiszta 
nyereségből 8%, vagyis részvényenkint 32 korona 
osztalékot fizet. A szelvények a bécsi főpénztárnál (I.. 
Kohlmarkt 8.) és a budapesti fióknál (V., Deák Fe-
renc-tér 2.) kerülnek beváltásra. 

A Magyar Keleti Tengerhajózási rt. junius 30-án 
tartja idei rendes közgyűlését, amelynek napirend-
jén az 1919. évi zárszámadás szerepel. A közzétett 
mérleg szerint a tiszta nyereség 1,163.165 korona, a 
tartalékok a tízmilliós részvénytőke mellett szintén 
megközelítik a tíz milliót. 

A Szent Lukács_fürdő rt., amely tudvalevően az 
Augol-Magyar Bank, illetve az Égisz érdekköréhez 
tartozik junius 28-án tartja rendes közgyűlését, 
amelyen az 1919- évi mérleg megállapításán kivül 
az alaptőke felemelése is szerepel A 2'/, millió rész-
vénytőke idei tiszta haszna 165.766 korona volt. 

A Ponciére, Pesti biztosító-intézet igazgatósága 
junius 19-én tartolt ülésében elhatározta, hogy a köz-
gyűlésnek a 200 korona névértékű intézeti részvény 
1918. és 1919. évekre vonatkozó osztalékszelvényeinek 

összesen 30 koronával való beváltását fogja indítvá-
nyozni. A tartalékalap és díjtartalékok 60,198.675 K 
32 f-ről 85,148.596 K 58 fillérre emelkednek ós igy az 
1917. éri mérvhez képest 24,949.921.26 K-val szaporod-
nak. 

A Magyar-Cseh Iparbank rt. alaptőkéjét egyelőre 
40 millió koronára emeli fel. Minden régi részvényre 
egy uj részvény 315 K áron, hozzá 10 K költség, ve-
hető át folyó hónap 21-től folyó hónap 30-ig a bank 
főpénztáránál (V., Nádor-utca 6.). Az uj részvények 
folyó évi julius 1-től részesednek az 1920. évi üzleti 
év eredményében. A tőkefelemelés sikere teljesen biz-
tosítva van. 

AgBoglári Takarékpénztár rt. junius 27-én tartja 
39. rendes közgyűlését, amelyen bemutatják az 1919. 
évi számadásokat, elnököt és igazgatót választanak. 
A közzétett mérleg szerint a 300.000 korona részvény-
tőke mult évi tiszta nyeresége 6553 korona. Az 1918. 
évi nyoreségátbozat felhasználásával részvényenként 
8 korona osztalékot fognak fizetni. A jelentés szerint 
az intézetnek a kommün 131 napos uralma 63.365 K 
veszteséget okozott, amelyt azonban már leírtak. A 
bank tartalékai meghaladják a 300.000 koronát, 
bruttóforgalma a mult évben 59,178.285 korona volt, 
betétállománya pedig 3,474.186 korona. 

Az Österreichische Credit-Anstalt für Handel und 
Gewerbe bécsi intézet rendkívüli közgyűlésén alaptő-
kéjének 200 millió koronáról 320 millió koronára való 
felemelését határozta el. A kibocsátandó részvények-
ből 250.000 darabot a régi részvényeseknek ajánla-
nak fel. Minden öt régi részvény után két uj rész-
vény vehető át, darabonkint 800 osztrák korona áron. 
Az elővételi jogot a Magyar Általános Hitelbanknál 
junius 21-től julius 5-ig lehet bejelenteni s az ellen-
érték julius 1-től julius 5-ig bezáróan fizetendő. 

Az Első Magyár Iparbank Munk Péter elnöklete 
lete alatt tartott közgyűlésén elhatározta, hogy az. 
1918—1919. évi szelvényt 36 K-val váltja be és az 
alaptőkéjét 20-ról 40 millió koronára emeli fel. Az 
uj részvényeket 10:9 arányban 560 K-ás kurzuson 
kapják a régi részvényesek. A tőkefelemelés után az 
intézetnek 70 millió saját tökéje lesz. Az igazgatóság 
uj tagjai lettek: Marmorstcin Sándor, Van den Eynde 
Heetor és Zerkovitz Oszkár. A felügyelő-bizottságba 
beválasztották Winkler Ottót. A közgyűlést követő 
igazgatósági ülésen Erdey Henrik, Fuchs István, Ló-
ránt Oszkár, Schneer Ernő," Vermes Rezső aligaz-
gatókat igazgatókká, Faubel Gusztáv, dr. Jacobovics 
József és Sárkány Sá/ndor főtisztviselőket cégveze-
tőkké nevezték ki. 

A Nemzeti Balesetbiztosító rt. igazgatósága régi. 
és kipróbált főtisztviselőjét, Porjesz József osztály-
főnököt cégvezetővé novozte ki. 

I P A R 
A Fischer Simon és Társai Részvénytársaság alap-

tőkeemelése. A negyven év óta fennálló budapesti 
selyemáruházat az Angol-Osztrák Bank, a Hazai 
Bank és a Pesti Hazai Első Takarék vonta érdek-
körébe és alaptőkéjét 6 millióról 15 millióra emelte. 
Az igazgatóság tagjaiul beválasztattak: Engel Pál, 
Wien (uj), Erney Károly (uj), Fischer Ernő, Fischer 
Géza, Fischer Ödön, Friedmann Ernő (uj), Hajdú 
Zoltán (uj), Kónyi Hugó (uj), Paupera Ferenc dr. (uj), 
Spitzer Miksa és Weisz Miksa. 

A Schliek-Nicholson rt. legutóbb tartott közgyűlése 
elhatározta, hogy az 1919. évre részvényenként 10 K 
osztalékot fizet. A szelvényeket junius 19-től váltják 
be az Első Magyar Iparbankban. Elhatározta to-
vábbá a közgyűlés az alaptőkének 22-ről 37 millió 
koronára való felemelését. A részvényesok 5 :1 arány-
ban, 500 K-s árfolyamon kapják az uj részvényeket. 
Az elővételi jogot junius 19-től 25-ig lehet gyako-
rolni az Első Magyar Iparbanknál. Az uj részvé-
nyekből nagyobb tételt vesz át a Magyar-Olasz Bank-
ból és az Első Magyar Iparbankból alakult szindiká-
tus. Ezzel kapcsolatban az igazgatóság uj tagjai 
lettek: dr. Éber Antal, dr. Elek Sándor, Révész 
Alfréd és Neumann Gábor, az Iparbank részéről pedig 
Munk Péter és Salamon József Tivadar. Az igazgató-
ság elnöke lett Éber Antal, alelnökök Herczegh József 
és Radocza János. 

A „Szász Oszkár" Vasipari és Vaskereskedelmi rt. 
hétfőn tartotta alakuló közgyűlését a Nemzeti Taka-
rékpénztár és bank helyiségében három millió K 
befizetett alaptőkével. Az igazgatóságba beválasztot-
ták a következőket: dentai Gomperz Miksa (elnök), 
Szász Oszkár (alelnök), Vas Zsigmond, Freyberger 
Béla igazgatók, Havas Miksa, Pintér Lajos és dr. 
Strausz Vilmos. 

A Szent István Tápszerművek rt., a Kőbányai 
Serfőző rt. vállalata, junius 30-án tartja III. rendes 
közgyűlését, amelynek ogyik tárgya az alaptőke fel-
emelése 4 millió K-ról 8 millió koronára 20.000 drb 
egyenként 200 korona névértékű részvény kibocsátása 
utján. A 2 milliós részvénytőke mult évi tiszta ho-
zama 431.518 korona volt 

A Gizella Gőzmalom rt. junius 26-án rendkívüli 
közgyűlést tart, amelyen határoznak az alaptőke 
felemeléséről és kiegészítik az igazgatóságot, vala-
mint a felügyelő bizottságot. 

A Dr. Liptik és Társa Építési és Vasipari rt. 
junius 28-án tartja idei rendes közgyűlését, amelyen 
a mult évi zárószámadásokat állapítják meg. 

A szerkesztésért és kiadásért felelős: 
RÓNA LAJOS 

Kiadja: A Pénzvilág Lapkiadó ée Nyomdai E.-T. 

A Budapest-Lipótvárosi Takarék-
pénztár Részvénytársaság igazga-
tósága és felügyelő bizottsága 
szomorú megilletődéssel jelenti, 
hogy az intézet egyik alapitója és 
alelnöke 

kemenesmihályfai 

Deutsch Untai ur 
elhunyt. Intézetünk az elhunytban 
egyik legerősebb oszlopát veszíti,, 
kinek kiváló tudását mindig sajná-
lattal fogjuk nélkülözni. 
Emlékét kegyelettel őrizzük meg. 
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Hirdetéseket felvesz a kiadóhivatal: 
Budapest, IX., Boráros - tér 6. szám 

Pallas részvénytársaság; nyomdája Budapesten. V., Honvéd-utca 10. 


